
 Protokół
z posiedzenia

Komisji Komunalno – Finansowej Nr III,
Komisji Edukacji Nr III,

Komisji Bezpieczeństwa i Polityki Społecznej Nr III,
oraz

Komisji Rozwoju Wsi Nr III
z dnia 27 czerwca 2023 r.

Pkt 1
Przewodniczący  Komisji  Edukacji,  radny  Bogdan  Nowak  o  godz.  13:00  otworzył  wspólne

posiedzenie Komisji. Zgodnie z listą obecności w posiedzeniu uczestniczyło 9 członków Komisji

Komunalno-  Finansowej  (załącznik  nr  1),  5  członków  Komisji  Edukacji  (załącznik  nr  2),

7  członków  Komisji  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  (załącznik  nr  3)  oraz  7  członków

Komisji Rozwoju Wsi (załącznik nr 4).

Uczestnicy posiedzenia nie będący członkami komisji:

Tomasz Kałużny, Burmistrz Miasta i Gminy Września;

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września;

Artur Mokracki, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września;

Joanna Andrzejak, Sekretarz Miasta i Gminy Września;

Jolanta Kościańska, skarbnik Miasta i Gminy Września;

Jarosław Malicki, naczelnik Wydziału Oświaty, Kultury i Sportu;

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury;

Jan Krotoszyński, naczelnik Wydziału Inwestycyjno Komunalnego;

Marek Przyjemski, kierownik Referatu Komunalnego;

Krystian Kędziora, dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni;

Sebastian Mazurkiewicz, dyrektor Muzeum Regionalnego im. Dzieci Wrzesińskich we Wrześni;

Anita Grabarek, młodszy referent w Biurze Rady;

Agnieszka Kasprzak, samodzielny referent w Biurze Rady;

Marcin Ługawiak, wiceprezes Zarządu Lider Projekt;

Media;
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Pkt 2

Przewodniczący  Komisji  Edukacji,  radny  Bogdan  Nowak  przedstawił  porządek  obrad

wspólnego posiedzenia komisji (załącznik nr 5).

Porządek obrad

1. Otwarcie posiedzenia.

2. Przedstawienie porządku obrad.

3. Omówienie materiałów na XLIII sesję Rady Miejskiej we Wrześni.

4. Wolne głosy radnych.

5. Zakończenie posiedzenia.

   

Pkt 3

1)  Radny  Damian  Staniszewski  omówił  projekt  uchwały  w  sprawie:  przystąpienia  do

sporządzenia  zmiany  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  pod

budownictwo mieszkaniowe i usługowe w rejonie ul. Szosa Witkowska i projektowanej obwodnicy

drogi krajowej nr 15 we Wrześni, Gutowie Małym i Gutowie Wielkim.

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i  Gminy Września  powiedział,  że zawsze można

wywołać  zmianę  miejscowego  planu  zagospodarowania  lub  przystąpić  do  miejscowego  planu,

natomiast zawsze odniesieniem takich prac, jest obowiązujące Studium. W zakresie, wskazanego w

projekcie  uchwały  terenu,  Studium  przewiduje  inną  funkcję  i  uniemożliwia  na  chwile  obecną

stworzenia  parku.  Teren  przeznaczony,  jest  pod  działalność  przemysłowo  –  usługową.

Poinformował, że tym terenem jest zainteresowanie, aby zainwestować w taki sposób, jaki został

wcześniej przez Radę uchwałą Rady Miejskiej przeznaczony.        

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  1  głosem ”za”,  4  głosami  „przeciw”,  0  głosów

„wstrzymujących się”, negatywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: przystąpienia do

sporządzenia  zmiany  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  pod

budownictwo mieszkaniowe i usługowe w rejonie ul. Szosa Witkowska i projektowanej obwodnicy

drogi krajowej nr 15 we Wrześni, Gutowie Małym i Gutowie Wielkim.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  3 głosami  ”za”,  6  głosami

„przeciw”,  0  głosów „wstrzymujących  się”,  negatywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w
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sprawie:przystąpienia  do  sporządzenia  zmiany  miejscowego  planu  zagospodarowania

przestrzennego  dla  terenów  pod  budownictwo  mieszkaniowe  i  usługowe  w  rejonie  ul.  Szosa

Witkowska  i  projektowanej  obwodnicy  drogi  krajowej  nr  15  we  Wrześni,  Gutowie  Małym  i

Gutowie Wielkim.  

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych,  1 głosem”za”, 6 głosami „przeciw”, 0 głosów

„wstrzymujących się”, negatywnie  zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: przystąpienia do

sporządzenia  zmiany  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  terenów  pod

budownictwo mieszkaniowe i usługowe w rejonie ul. Szosa Witkowska i projektowanej obwodnicy

drogi krajowej nr 15 we Wrześni, Gutowie Małym i Gutowie Wielkim. 

Komisja Bezpieczeństwa i Polityki Społecznej w obecności 7 radnych, 1 głosem”za”, 6 głosami

„przeciw”,  0  głosów  „wstrzymujących  się”,  negatywnie zaopiniowała  projekt  uchwały  w

sprawie:przystąpienia  do  sporządzenia  zmiany  miejscowego  planu  zagospodarowania

przestrzennego  dla  terenów  pod  budownictwo  mieszkaniowe  i  usługowe  w  rejonie  ul.  Szosa

Witkowska  i  projektowanej  obwodnicy  drogi  krajowej  nr  15  we  Wrześni,  Gutowie  Małym  i

Gutowie Wielkim. 

2)  Radny  Damian  Staniszewski  omówił  projekt  uchwały  w  sprawie:  zmiany  Uchwały  Nr

IX/101/2019 Rady Miejskiej we Wrześni z dnia 24 października 2019 r. zmienionej Uchwałą Nr

XXXIX/353/2022  Rady  Miejskiej  we  Wrześni  z  dnia  27  października  2022  r.,  w  sprawie:

regulaminu wynagradzania nauczycieli w szkołach prowadzonych przez Gminę Września.

Tomasz Kałużny, Burmistrz Miasta i Gminy Września powiedział, że do projektu uchwały, ma

przygotowane materiały (załącznik nr 6).  Wyjaśnił,  że na etapie opiniowania projektu uchwały,

zostało  zadane pytanie  do Regionalnej  Izby Obrachunkowej  w Poznaniu w związku z  tym,  że

projekt uchwały wiązałby się z poniesieniem dodatkowych wydatków z budżetu gminy w roku

2023 jak i kolejnych latach. W obecnie obowiązującym budżecie Gminy Września, takich środków

nie  ma,  ponieważ  takiego  wydatku  nie  było  i  w  związku  z  tym  zostało  zadane  pytanie  RIO

(Regionalna Izba Obrachunkowa), co w takiej sytuacji, kiedy pojawia się wydatek uchwalony np.:

taką  uchwałą  a  w  budżecie  nie  ma  na  to  środków  (załącznik  nr  6  a).  Poprosił  o  rozdanie

przygotowanych  materiałów.  Poinformował,  że  odpowiedź  Regionalnej  Izby  Obrachunkowej

(załącznik  nr  6  b)  wraz  z  innymi  dokumentami  znajdują  się  w  przedstawionych  materiałach.
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Poinformował, że w czasie procedowania tego wniosku Przewodniczący Rady Miejskiej zadał mu

pytanie o to, czy gmina posiada środki na ten cel (załącznik nr 6a/1 mail). 

Zapytał  Przewodniczącego Komisji Edukacji,  radnego Bogdana Nowaka,  czy projektodawca

uchwały odpowiedział na pismo z propozycją wskazania przesunięcia środków w budżecie?

Przewodniczący  Komisji  Edukacji,  radny  Bogdan  Nowak  odpowiedział,  że  projektodawca

poprosił o przesłanie opinii RIO, która została mu przesłana.

Tomasz Kałużny, Burmistrz Miasta i Gminy Września zapytał, czy zaproponował….?

Przewodniczący Komisji Edukacji, radny Bogdan Nowak  odpowiedział, że propozycji żadnej

nie było.

Tomasz  Kałużny,  Burmistrz  Miasta  i  Gminy  Września  powiedział,  że  Pan  Radny  nie

zaproponował skąd wziąć na to środki, mimo takiej sugestii  Przewodniczącego Rady Miejskiej.

Reasumując,  w  obecnie  obowiązującym  budżecie  Gminy  Września,  nie  ma  środków  na  taki

wydatek, nie jest planowana zmiana w budżecie w tym zakresie, a tym bardziej, że musiałyby być

zdjęte środki z innych zadań, np.: zakup dwóch samochodów do Ochotniczej Straży Pożarnej, które

są zaplanowane na ten rok. Taka kwota, to jest wydatek dowolnie wybrany ok. 1 mln zł, czyli jakaś

ulica, którą gmina planuje zrobić, itd… . Poinformował, że w załączonych materiałach znajdują się

stawki dodatku za wychowawstwo w Gminie Września względem innych samorządów (załącznik

nr 6 c). Wyjaśnił, że pensja nauczyciela składa się z trzech części, czyli płaca zasadnicza, dodatek

motywacyjny  i  wychowawstwo.  Porównał  stawki  na  dodatek  motywacyjny  dla  nauczycieli  i

dyrektorów  dla  Gmin  i  Powiatów  (załącznik  nr  6  d).  Ponownie  poinformował,  że  w  obecnie

obowiązującym  budżecie  Gminy  Września,  nie  ma  środków  na  taki  wydatek  dodatkowego

wynagrodzenia dla 40% nauczycieli, którzy są wychowawcami klas.    

Przewodniczący Komisji Edukacji, radny Bogdan Nowak powiedział, że jest cały czas czynnym

nauczycielem z  ponad  30  –  letnim  stażem pracy.  Poinformował,  że  to,  że  na  chwile  obecną,

nauczyciele  są  grupą  zawodową,  niedocenianą  w  taki  sposób,  jak  żadna  inna,  jest  sprawą

bezdyskusyjną.  Edukacja dzieci  i  młodzieży,  jest  to konstytucyjny obowiązek Państwa,  żeby ją

zapewnić wszystkim na jak najwyższym poziomie. Wyjaśnił, że nigdy przez te trzydzieści parę lat,

nie  było takiej  zapaści  finansowej,  jak na chwile  obecną.  Powiedział,  że  nauczyciele  nie  tylko
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„wkładają” wiedzę dzieciom do głowy, ale również ich wychowują, kształtują postawy, mają być

dla nich autorytetami. Poinformował, że na chwile obecną do pracy w charakterze nauczyciela,

praktycznie nie ma w ogóle zgłoszeń młodych ludzi. Powodem, są kwestie finansowe. Państwo, jest

odpowiedzialne za to, żeby stworzyć takie warunki finansowe, aby do tego zawodu przychodzili

ludzie, którzy mają „młodym” dawać wskazówki na całe życie i często wyręczać lub zastępować

rodziców w tej funkcji wychowawczej i być w tej dziedzinie najważniejszą osobą. Powiedział, że w

ciągu ostatnich kilku lat, wokół tego zawodu wytworzono niesamowicie niekorzystną atmosferę.

Zostało przekazanych dużo złych treści w przestrzeni publicznej, które sprowadziły ten zawód do

roli najgorzej opłacanej grupy zawodowej. Wyjaśnił, że proponowana uchwała, tak jak zauważył

Pan  Burmistrz,  dotyczy  tylko  40%  ogółu  zatrudnionych  nauczycieli  w  Gminie  Września.  Po

wprowadzeniu  tej  uchwały,  sytuacja  wyglądałaby  tak,  że  nauczyciele  pełniący  funkcje

wychowawcy  oraz  mentora  lub  opiekuna  stażu,  mieliby  o  800  zł  wyższą  pensje  niż  inni

nauczyciele. Rola wychowawcy, nigdy nie była i nie jest doceniana a praca wychowawcza, jest

niesłychanie trudna i wymaga docenienia. Poinformował, że 800 zł różnicy w pensji, jest to ok.

20% wynagrodzenia nauczyciela mianowanego a pozostałe 60% nauczycieli na taką podwyżkę nie

ma  co  liczyć.  Powiedział,  że  jest  to  jeden  argument.  Zakomunikował,  że  na  chwile  obecną

nauczyciel  mianowany  ma  pensje  zasadniczą  w  okolicach  4000  zł,  natomiast  nauczyciel

początkujący rozpoczynający prace w szkole ma pensje zasadniczą od stycznia br 3690 zł a od 1

lipca  br  minimalne  wynagrodzenie  w  gospodarce,  będzie  wynosiło  3600  złotych.  Nauczyciele

początkujący, są gorzej opłacani niż wszyscy pozostali pracownicy szkoły, ponieważ nie ma on

dodatku za staż,  nie otrzymuje z reguły wychowawstwa, dodatku motywacyjnego (na to trzeba

poczekać przynajmniej rok). Natomiast pracownik, który otrzymuje minimalne wynagrodzenie, z

reguły ma 20% dodatek stażowy. Pensja nauczyciela netto, to ok. 2500 złotych. Poinformował, że

trudno sobie wyobrazić możliwość przeżycia za takie wynagrodzenie, ponieważ wystarczy tylko na

wynajem mieszkania i  już na nic poza tym. Sytuacja ta  wymaga generalnej  „naprawy”,  ale  na

poziomie Państwa a nie na poziomie budżetów Jednostek Samorządu Terytorialnego. Wyjaśnił, że

kwota na dodatki motywacyjne dla nauczycieli, służy w docenianiu pracy najlepszych. W Gminie

Września, jest to 10% całego funduszu płac, to nie jest mało i tak jak wynika z zestawienia w

porównaniu z innymi samorządami, różnica jest ogromna, bo trzy lub pięciokrotnie kwota na te

dodatki, jest przeznaczana w Gminie Września. Wprowadzenie w gminie wyższych dodatków za

wychowawstwo,  dla  opiekunów  stażu  lub  mentorów,  spowodowałoby  ponadto  konflikty  w

środowisku  nauczycielskim,  jeszcze  większe  zróżnicowanie  i  stanie  się  powodem  do  jeszcze

większych  konfliktów.  Powiedział,  że  wprowadzanie  zmian  w  budżecie  w  trakcie  roku

budżetowego,  nie  zaplanowanych  i  nie  przewidzianych,  obciążających  budżet,  nie  w  jakiś
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minimalny sposób, ale są to kwoty ponad pół miliona złotych i w przyszłym roku kolejne tego typu

dodatki. Organy Samorządu Terytorialnego nie są do tego, żeby dbać o wynagrodzenie nauczycieli.

Poinformował,  że  jeśli  nie  zostanie  to  uświadomione  rządzącym,  to  Polska  edukacja  będzie  w

Europie i na Świecie na coraz gorszym poziomie, a na pewno nikt tego nie chce. Powtórzył, że

praca nauczycieli, jest niesłychanie trudna. Wyjaśnił, że od 24 lat, jest Dyrektorem Szkoły i ma

ogromny szacunek dla pracy nauczycieli a szczególnie dla wychowawców, ponieważ w ostatnich

latach po pandemii, praca stała się niewyobrażalnie trudna. W wielu przypadkach wychowawca,

nauczyciel,  pedagog, psycholog zastępuje rodziców, nie pomaga rodzicom, jak to powinno być,

tylko wyręcza rodziców w pracy wychowawczej. Rola Ministra Rządu musi polegać na tym, żeby

tą prace doceniać.

Radny  Maciej  Baranowski powiedział,  że  odpowiedzialność  za  budżet  wpisana  w  ustawie  o

samorządzie gminnym, spada na wójta i tylko on może to zmienić. Nawet decyzja Rady Miejskiej

w tej kwestii, niczego nie zmieni, ponieważ nawet wójt, będzie musiał wykazać się kreatywnością i

zwyczajnie zdjąć z innych punktów budżetu gminy. Wyjaśnił, że sam pomysł, idea która została

przedstawiona, poparta opinią dwóch Związków Zawodowych SOLIDARNOŚCI I ZNP wskazuje,

że ten kierunek, byłby całkiem dobry. Gmina Września, jedna z najbardziej rozwijających się gmin,

(porównywana bardzo często do Tarnowa Podgórnego, gdzie dodatki są kilkakrotnie większe niż w

przeciętnych  gminach),  powinna  do  tego  pomysłu  wrócić,  projektując  budżet  na  kolejny  rok.

Powiedział, że 500 zł nie „wywróci” budżetu, ponieważ takie gminy jak Września, bardzo często, są

prekursorami  zmian  i  jeżeli  taka  zmiana  będzie  we  Wrześni,  to  w tym kierunku pójdą  gminy

ościenne oraz powiat, aby tą kwotę zwiększyć. Poinformował, że w oświatę warto inwestować,

ponieważ kwota 3600 zł dla osoby, która posiada wykształcenie, nie posiada wykształcenia, posiada

fach  w  ręku,  nie  posiada  fachu  w  ręku,  trzeba  zapłacić  3600  zł  brutto  z  obciążeniami  dla

przedsiębiorców w kwocie 5300 zł, jest to kwota jaką pracownik będzie kosztował. Doprowadzi to

w pewnym momencie do tego, że to pracodawca stanie za ladą i  będzie obsługiwał,  ponieważ

kwota 5300 zł pozostanie mu w „kieszeni”. Powiedział, że dodatek za wychowawstwo, być może

będzie takim „kamyczkiem”, który uruchomi lawinę. Jest to trudna praca, tak jak powiedział to

Przewodniczący Komisji Edukacji, radny Bogdan Nowak. Wyjaśnił, że młodzi ludzie nie będą

decydowali się na wybranie najgorszego zawodu świata pod względem płacy. W tym zawodzie na

chwile obecną pozostają tylko ludzie, którzy to kochają, pasjonaci i po prostu to lubią. Na dzień

dzisiejszy, nie ma innego wyjścia, jak obarczyć Rząd i Ministra Edukacji za tak fatalną sytuację w

oświacie w zakresie doboru kadr, które już odchodzą a na koniec roku będzie tylko 19 tys. wakatów

w Polsce i nadal nikogo, to nie przeraża. Poinformował, że pomysł i kierunek zmiany, jest dobry, to
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nie jest „wykręt” ze strony Pana Burmistrza, który mówił, że na chwile obecną nie da się tego

wykonać, bo na pewno tak jest. Powiedział, że powrót do tego tematu, przy uchwalaniu budżetu na

kolejny rok wydaje się bardzo dobrym kierunkiem. 

                                

Radny  Bogumił  Kwiatkowski powiedział,  że  chciałby  doprecyzować,  to  co  powiedział  Pan

Burmistrz, że w dniu 23 marca br. nikt z radnych Klubu Projekt Września nie głosował przeciw

zmniejszeniu  środków  na  oświatę,  natomiast  patrząc  na  głosowanie,  to  17  radnych  było  „za”

zmniejszeniem środków na oświatę, nikt rzeczywiście nie głosował „przeciw”, natomiast 2 radnych

się „wstrzymało”, był to radny Jarosław Kowalewski wraz z moją osobą. W związku z powyższym

należy  to  precyzyjnie  określać.  Poinformował,  że  popiera  radnego  Macieja  Baranowskiego  w

przedstawionych  wypowiedziach,  ponieważ  to  od  radnych  zależy,  czy  doceniają  prace  tych

nauczycieli, czy nie. Jaki radni mają na to wpływ i na ile mogą zachęcić, aby nie było tych 19 tys.

wakatów, tylko aby ich ubywało. Wyjaśnił, że na jednej z sesji padło pytanie do Burmistrza, czy

gminę na to stać, który odpowiedział, że tak stać, w związku z powyższym w ogólnym określeniu

Gmina Września ma nadwyżkę budżetową kilkunastu milionów z poprzedniego roku, dlatego nie

można wszystkiego bagatelizować i  mówić że  się  nie  da,  bo po to,  jest  Rada która  może coś

zmieniać. Wiele razy w ciągu roku dokonuje się zmian w budżecie gminy i nie jest to żadnym

czymś nadzwyczajnym. 

Radny Stanisław Dominiczak zapytał, czy system który motywuje, istnieje w Gminie Września i

nie  jest  „gorszy”,  jak  w  innych  gminach  a  przedstawiona  uchwała  sprowadza  generalnie  do

podwyżki stawki?

                      

Tomasz  Kałużny,  Burmistrz  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedział,  że  projekt  uchwały

dotyczy jednego z elementów wynagrodzenia, którą otrzymują wychowawcy klas, a jest ich 230

spośród 501 nauczycieli. Czyli 40% nauczycieli, jest wychowawcami a 60% nie jest i ta zmiana

dotyczy  tych  którzy  są  wychowawcami  i  zamiast  300  zł  miesięcznie  za  wychowawstwo,

otrzymywaliby  500 zł miesięcznie za bycie wychowawcą.  

Komisja  Edukacji  w  obecności  5  radnych,  1  głosem”za”,  3  głosami  „przeciw”,  1  głosem

„wstrzymującym się”, negatywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  zmiany Uchwały

Nr IX/101/2019 Rady Miejskiej we Wrześni z dnia 24 października 2019 r. zmienionej Uchwałą Nr

XXXIX/353/2022  Rady  Miejskiej  we  Wrześni  z  dnia  27  października  2022  r.,  w  sprawie:

regulaminu wynagradzania nauczycieli w szkołach prowadzonych przez Gminę Września.
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Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  3 głosami  ”za”,  6  głosami

„przeciw”,  0  głosów „wstrzymujących  się”,  negatywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w

sprawie:  zmiany Uchwały Nr IX/101/2019 Rady Miejskiej we Wrześni z dnia 24 października

2019  r.  zmienionej  Uchwałą  Nr  XXXIX/353/2022  Rady  Miejskiej  we  Wrześni  z  dnia  27

października 2022 r., w sprawie: regulaminu wynagradzania nauczycieli w szkołach prowadzonych

przez Gminę Września.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych,  1 głosem”za”, 6 głosami „przeciw”, 0 głosów

„wstrzymujących się”, negatywnie  zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany Uchwały

Nr IX/101/2019 Rady Miejskiej we Wrześni z dnia 24 października 2019 r. zmienionej Uchwałą Nr

XXXIX/353/2022  Rady  Miejskiej  we  Wrześni  z  dnia  27  października  2022  r.,  w  sprawie:

regulaminu wynagradzania nauczycieli w szkołach prowadzonych przez Gminę Września.

Komisja Bezpieczeństwa i Polityki Społecznej w obecności 7 radnych, 1 głosem”za”, 6 głosami

„przeciw”,  0  głosów  „wstrzymujących  się”,  negatywnie zaopiniowała  projekt  uchwały  w

sprawie:  zmiany Uchwały Nr IX/101/2019 Rady Miejskiej we Wrześni z dnia 24 października

2019  r.  zmienionej  Uchwałą  Nr  XXXIX/353/2022  Rady  Miejskiej  we  Wrześni  z  dnia  27

października 2022 r., w sprawie: regulaminu wynagradzania nauczycieli w szkołach prowadzonych

przez Gminę Września.

3)  Radny  Damian  Staniszewski  złożył  wniosek  o  zmianę  porządku  obrad  XLIII  sesji  Rady

Miejskiej poprzez usunięcie podpunktu 3 (załącznik nr 7).

Przewodniczący Komisji Edukacji, radny Bogdan Nowak powiedział, że wniosek o wykreślenie

podpunktu  3  z  porządku  obrad  zostanie  poddany  pod  głosowanie  i  po  przegłosowaniu  przez

radnych zostanie  wykreślony z  porządku obrad  XLIII  sesji  Rady Miejskiej  oraz  że  nie  będzie

procedowany podczas dzisiejszego posiedzenia komisji wspólnych.

W obecności 20 radnych, 19 głosami „za”, 1 głosem „przeciw”, 0 głosów „wstrzymujących

się”, przyjęto wniosek radnego Damiana Staniszewskiego o wykreślenie podpunktu 3 z porządku

obrad XLIII sesji Rady Miejskiej. 
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4)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie umów dzierżawy z dotychczasowymi

dzierżawcami, których przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 20 lat oraz

na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tych umów.

Radny  Damian  Staniszewski  zapytał,  jak  obecnie  wyglądają  stawki  dzierżawy,  jak  będą  się

kształtowały, czy jest już może operat lub jakieś podstawy, aby przedstawić jakąś prognozę?

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że

obecnie  jest  to  10  gr  za  m²  i  na  dzień  dzisiejszy  nie  ma  żadnego  operatu  szacunkowego.  W

pierwszej  kolejności  wykonywane  są  czynności,  czyli  zgoda  Rady  Miejskiej  na  rozpoczęcie

dalszych czynności    

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie: wyrażenia  zgody  na  zawarcie  umów  dzierżawy  z  dotychczasowymi

dzierżawcami, których przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 20 lat oraz

na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tych umów. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała  projekt  uchwały  w sprawie:  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  umów dzierżawy z

dotychczasowymi  dzierżawcami,  których  przedmiotem  jest  ta  sama  nieruchomość,  na  czas

oznaczony do 20 lat oraz na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tych umów. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały  w  sprawie:  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  umów  dzierżawy  z  dotychczasowymi

dzierżawcami, których przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 20 lat oraz

na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tych umów. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  umów

dzierżawy z dotychczasowymi dzierżawcami, których przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na

czas oznaczony do 20 lat oraz na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tych

umów. 
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5)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy z dotychczasowym

dzierżawcą,  której  przedmiotem  jest  ta  sama  nieruchomość,  na  czas  nieoznaczony  oraz  na

odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tej umowy.

Radny Stefan Ogrodowicz zapytał, czy nie ma możliwości odsprzedania dzierżawcy tego terenu i

czy jest zainteresowanie z jego strony?

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że

prawnie  jest  taka  możliwość,  natomiast  na  chwile  obecną,  nie  było  zainteresowania  ze  strony

dzierżawcy. Powiedział, że często biorąc pod uwagę obecne stawki wartości nieruchomości, są to

duże kwoty. Takie dzierżawy występują w innych miejscach, także w rejonie ul. Kołobrzeskiej,

wzdłuż  Tesco.  Kwoty  wykupu  byłyby,  czasami  bardzo  duże  i  nie  do  uniesienia  przez  budżet

domowy, ponieważ w tym rejonie mieszka dużo starszych osób. Gmina do tego tematu na chwile

obecną  nie podchodzi i dlatego w tym przypadku, jest kontynuowana umowa dzierżawy a gmina z

własnej inicjatywy nie proponowała takiej możliwości.        

Radny  Stanisław  Dominiczak  zapytał,  czy  zawarcie  tej  przyszłej  umowy,  jest  na  czas

nieokreślony, czy na czas określony? 

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że

zostało zaproponowane na czas nieoznaczony i w przypadku gruntów, które są przeznaczone pod

działalność gospodarczą zostanie zaproponowany okres 3 lat. Powiedział, że grunt, który gminie

jest zbyteczny, wydzierżawić na czas nieoznaczony.        

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie: wyrażenia  zgody  na  zawarcie  umowy  dzierżawy  z  dotychczasowym

dzierżawcą,  której  przedmiotem  jest  ta  sama  nieruchomość,  na  czas  nieoznaczony  oraz  na

odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tej umowy. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy z

dotychczasowym dzierżawcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas nieoznaczony

oraz na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tej umowy.
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Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały  w  sprawie:  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  umowy  dzierżawy  z  dotychczasowym

dzierżawcą,  której  przedmiotem  jest  ta  sama  nieruchomość,  na  czas  nieoznaczony  oraz  na

odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tej umowy.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia  zgody na zawarcie  umowy

dzierżawy z dotychczasowym dzierżawcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas

nieoznaczony oraz na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tej umowy.

6)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy z dotychczasowym

dzierżawcą,  której  przedmiotem  jest  ta  sama  nieruchomość,  na  czas  nieoznaczony  oraz  na

odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tej umowy. 

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie: wyrażenia  zgody  na  zawarcie  umowy  dzierżawy  z  dotychczasowym

dzierżawcą,  której  przedmiotem  jest  ta  sama  nieruchomość,  na  czas  nieoznaczony  oraz  na

odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tej umowy. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie umowy dzierżawy z

dotychczasowym dzierżawcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas nieoznaczony

oraz na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tej umowy.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały  w  sprawie:wyrażenia  zgody  na  zawarcie  umowy  dzierżawy  z  dotychczasowym

dzierżawcą,  której  przedmiotem  jest  ta  sama  nieruchomość,  na  czas  nieoznaczony  oraz  na

odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tej umowy.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia  zgody na zawarcie  umowy

dzierżawy z dotychczasowym dzierżawcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas

nieoznaczony oraz na odstąpienie od obowiązku przetargowego trybu zawarcia tej umowy.
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7)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt  uchwały  w  sprawie:  wyrażenia  zgody  na  zawarcie  kolejnej  umowy  najmu  z

dotychczasowym najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3

lat.

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: wyrażenia  zgody na  zawarcie  kolejnej  umowy najmu z  dotychczasowym

najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3 lat. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy najmu z

dotychczasowym najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3

lat.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie:  wyrażenia  zgody na  zawarcie  kolejnej  umowy najmu z  dotychczasowym

najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3 lat.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej

umowy najmu z dotychczasowym najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas

oznaczony do 3 lat.

8)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt  uchwały  w  sprawie:wyrażenia  zgody  na  zawarcie  kolejnej  umowy  najmu  z

dotychczasowym najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3

lat. 

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: wyrażenia  zgody na  zawarcie  kolejnej  umowy najmu z  dotychczasowym

najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3 lat. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej umowy najmu z
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dotychczasowym najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3

lat. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie:  wyrażenia  zgody na  zawarcie  kolejnej  umowy najmu z  dotychczasowym

najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas oznaczony do 3 lat. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie kolejnej

umowy najmu z dotychczasowym najemcą, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, na czas

oznaczony do 3 lat.

Radny Maciej Baranowski powiedział, że łuk na mapie, zaznaczonych jest tylko 120 m² a wydaje

się, że jest tam więcej metrów, które są wykorzystywane. Zapytał, czy umowa jest podpisana tylko

na ten łuk i dzierżawca jeździ tylko po tym łuku? 

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że

tylko po tym łuku, ponieważ na inne łuki, są inne umowy z innymi dzierżawcami.  

9)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości położonej w miejscowości

Węgierki. 

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie: wyrażenia  zgody  na  zbycie  nieruchomości  położonej  w  miejscowości

Węgierki. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości położonej w

miejscowości Węgierki. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały  w  sprawie:  wyrażenia  zgody  na  zbycie  nieruchomości  położonej  w  miejscowości

Węgierki.  
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Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:wyrażenia zgody na zbycie nieruchomości

położonej w miejscowości Węgierki. 

10) Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  omówił projekt uchwały w

sprawie:  przyjęcia sprawozdania z realizacji w latach 2021-2022 r. "Gminnego Programu Opieki

nad Zabytkami dla Miasta i Gminy Września na lata 2021-2024".

Radny Damian Staniszewski powiedział, że na str. 10 sprawozdania wskazano, że do tej pory nie

podjęto działań związanych z założeniem ewidencji obiektów sakralnych, jeśli jest taka potrzeba

pomocy, to zaproponował chęć wsparcia przy założeniu ewidencji. Powiedział, że we Wrześni i

okolicy, jest sporo różnych regionalistów i historyków, więc jeśli będzie takie społeczne działanie,

to na pewno się to uda. Zwrócił się do Burmistrza, że jeśli jest również potrzeba wsparcia urzędu, to

oczywiście  są  otwarci  na  pomoc,  nie  tylko  w  tej  sprawie  ale  w  rożnych  innych  kwestiach

związanych z zabytkami.    

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie:  przyjęcia  sprawozdania  z  realizacji  w  latach  2021-2022  r.  "Gminnego

Programu Opieki nad Zabytkami dla Miasta i Gminy Września na lata 2021-2024".  

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  przyjęcia sprawozdania z realizacji  w latach 2021-

2022 r. "Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami dla Miasta i Gminy Września na lata 2021-

2024".  

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały  w  sprawie:  przyjęcia  sprawozdania  z  realizacji  w  latach  2021-2022  r.  "Gminnego

Programu Opieki nad Zabytkami dla Miasta i Gminy Września na lata 2021-2024".  

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała projekt  uchwały w sprawie: przyjęcia  sprawozdania  z  realizacji  w

latach 2021-2022 r. "Gminnego Programu Opieki nad Zabytkami dla Miasta i Gminy Września na

lata 2021-2024".  
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11)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt uchwały w sprawie:  przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania

przestrzennego w miejscowości Grzymysławice.

Radny Bogumił Kwiatkowski poprosił o analizę dotyczącą przystąpienia do miejscowego planu.

Zapytał, czy gmina posiada zgodę wszystkich właścicieli tego terenu? 

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że

analizy  zostaną  udostępnione,  natomiast  jeżeli  chodzi  o  zgodę,  to  jest  także  Krajowy Ośrodek

Wsparcia Rolnictwa, którego gmina nie pytała o zgodę. Poinformował, że plan będzie wykładany

do publicznego wglądu i wszelkie uwagi ze strony KOWR-u, są kierowane do gminy i jeżeli będą

mieć  jakieś  potrzeby  inwestycyjne,  to  pisemnie  są  kierowane  do  urzędu.  Natomiast  co  do

pozostałych  terenów,  jest  to  odpowiedź  na  wniosek  właścicieli,  których  reprezentuje  spółka

posiadająca  prawo  do  reprezentowania  tych  współwłaścicieli,  którzy  są  zainteresowani

uchwaleniem tych planów.      

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie:  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania

przestrzennego w miejscowości Grzymysławice. 

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała  projekt  uchwały  w sprawie:  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu

zagospodarowania przestrzennego w miejscowości Grzymysławice. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, 6 głosami ”za”, 0 głosów „przeciw”, 1 głosem

„wstrzymującym się”, pozytywnie  zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: przystąpienia do

sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  w  miejscowości

Grzymysławice. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie   zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  przystąpienia  do  sporządzenia

miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego w miejscowości Grzymysławice.  
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12)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt uchwały w sprawie:  przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania

przestrzennego w miejscowościach Żerniki, Chociczka, Chociczka Wielka.

Radny Jarosław Kowalewski powiedział,  że  w Żernikach znajduje  się  enklawa zieleni  „Stare

Siedlisko”. Zapytał, czy ten teren zostanie wyłączony, czy będzie objęty jakąś ochroną?

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że

jeśli chodzi o te enklawy zieleni, to w studium nie są przeznaczone pod przemysł, tylko pod tereny

leśne,  zadrzewień  i  jeżeli  dokładnie  w  tym  miejscu  znajduje  się  miejsce  starego  pałacu,  to

pozostanie on terenem zielonym.    

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie:  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania

przestrzennego w miejscowościach Żerniki, Chociczka, Chociczka Wielka.   

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała  projekt  uchwały  w sprawie:  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu

zagospodarowania przestrzennego w miejscowościach Żerniki, Chociczka, Chociczka Wielka. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, 6 głosami ”za”, 0 głosów „przeciw”, 1 głosem

„wstrzymującym się”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: przystąpienia do

sporządzenia  miejscowego planu zagospodarowania  przestrzennego w miejscowościach Żerniki,

Chociczka, Chociczka Wielka.  

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  przystąpienia  do  sporządzenia

miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  w  miejscowościach  Żerniki,  Chociczka,

Chociczka Wielka.   

13)  Mateusz  Waligóra,  naczelnik  Wydziału  Gospodarki  Gruntami  i  Architektury  omówił

projekt uchwały w sprawie:  przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania

przestrzennego dla północno-zachodniej obwodnicy miasta Września.
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Radny Damian Staniszewski zapytał, czy w studium, jest także zapisana obwodnica?

Mateusz Waligóra, naczelnik Wydziału Gospodarki Gruntami i Architektury odpowiedział, że

w studium nie  jest  wskazana obwodnica,  ponieważ studium podlega ciągłym zmianom i  jeżeli

zostanie uznane w konsultacjach z Konserwatorem Wojewódzkim, że istnieje taka konieczność, to

studium będzie musiało w tym zakresie dostosowane.  Powiedział,  że przed gminą,  jest  jeszcze

reforma planowania przestrzennego. Studium przestanie obowiązywać a gminy będą miały czas na

opracowanie planu ogólnego i na dzień dzisiejszy zakłada się, że będzie to termin 31 grudnia 2025

r., więc gmina może być w takiej sytuacji, że nie będzie zmieniać już studium, ponieważ będzie w

trakcie  opracowania  innych  dokumentów  planistycznych.  Poinformował,  że  na  chwile  obecną

ustawa nie jest jeszcze podpisana przez Prezydenta RP, obecnie zajmuje się nią Senat, który w dniu

dzisiejszym przekazał dokumenty do Sejmu. Wyjaśnił, że studium, jest to jeszcze kwestia otwarta a

gmina zobaczy, jak będą kształtowały się aktualne uregulowania.

Radny  Damian  Staniszewski zapytał,  dlaczego  projektowana  obwodnica  nie  wpada  w  nowo

wybudowane  rondo  w  Sokołówku  i  jakie  brano  pod  uwagę  kryteria,  że  zdecydowano  się  ją

przesunąć na północną cześć Sokołówka, między zabudowania gospodarcze?             

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  odpowiedział,  że wynika to z

propozycji projektanta. Powiedział, że gmina, aby zaproponować przebieg obwodnicy, opracowała

koncepcje jej przebiegu i włączenia do istniejącego ronda wschodniej obwodnicy, ale pojawiły się

utrudnienia.  Okazało  się,  że  teren  przy  tym rondzie,  jest  również  objęty  miejscowym planem

zagospodarowania i gdyby gmina chciała włączyć się w ten sposób do ronda, to musiałaby przeciąć

teren  przeznaczony  pod  inwestycje  oraz  ewentualnymi  odszkodowaniami  ze  strony  gminy.

Wyjaśnił, że koszt budowy w zaproponowanym przebiegu przez projektantów, będzie wynosił o

kilkanaście milionów złotych mniej, niż w momencie gdyby został wybrany wariant przebiegający

do istniejącego ronda. Najbardziej optymalną, ekonomicznie i z innych względów prawnych, jest

wersja taka, która nie stanowi żadnego utrudnienia dla przyszłych użytkowników drogi, ponieważ

odcinek pomiędzy rondami, jest także drogą krajową.

Radny Damian Staniszewski poprosił o udostępnienie wspomnianej koncepcji.
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Radny Bogumił Kwiatkowski zapytał o kwestie końca obwodnicy w miejscowości Psary Wielkie,

przy  granicy  z  Gminą  Nekla,  czy  w  jakikolwiek  sposób  zostały  przeprowadzone  rozmowy,

cokolwiek  co do połączenia jej z drogą nr 92 i na jakim, jest to etapie?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że Gmina Września

na  chwile  obecną  zajmuje  się  swoim  terenem  i  wywołaniem  miejscowego  planu,  po  to  aby

„zarezerwować” ten teren pod przebieg drogi. W takiej uchwale, gmina nie ma możliwości, aby

proponowała  wywołanie  miejscowego planu  poza  terenem Gminy  Września,  będzie  to  zadanie

inwestora,  czyli  GDDKiA. Najprawdopodobniej  droga będzie wybudowana w oparciu o ZRID,

ponieważ  w  takiej  sytuacji,  nie  da  się  uniknąć  wywłaszczeń  gruntów.  Wyjaśnił,  że  formą

pozwolenia na budowę i jednocześnie wywłaszczenia, jest decyzja ZRID, która może obejmować

tereny różnych gmin. Poinformował, że na tym etapie nie było takiego formalnego obowiązku ani

konieczności negocjowania, uzgadniania z sąsiednią gminą, będzie to po wywołaniu miejscowego

planu i najprawdopodobniej uczyni to GDDKiA a nie Gmina Września.

Radny Jarosław Kowalewski  zapytał, czy autorem koncepcji jest projektant, jeżeli tak to kto to

jest?    

Karol  Nowak,  zastępca Burmistrza Miasta i  Gminy Września  odpowiedział,  że  jest  to  Pan

Łukasz Kolenda projektant, który wielokrotnie od wielu lat współpracuje z Gminą Września.

Radny  Jarosław  Kowalewski  zapytał,  czy  koncepcja  była  konsultowana  na  tym  etapie  z

mieszkańcami, np.: na zebraniach wiejskich?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że nie, ponieważ

na  tym  etapie  nie  ma  takiego  obowiązku,  ani  nie  było  takiej  możliwości.  Wyjaśnił,  że  sama

koncepcja  była  zakończona  na  dniach,  więc  jest  to  świeży  temat.  Jest  to  na  razie  propozycja

projektantów,  drogowców,  którzy  projektują  tego  rodzaju  rozwiązania  komunikacyjne,  która

wskazuje  najbardziej  optymalny  przebieg,  który  na  tym  terenie  i  warunkach  istniejących,  jest

możliwy. Powiedział, że jest to sformalizowana propozycja przebiegu, która w przyszłości stanie

się drogą.  

Radny Jarosław Kowalewski  zapytał,  czy projektanci w sposób fizyczny przebyli  ten odcinek

pieszo?
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Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że tak.      

             

Radny  Jarosław  Kowalewski  zapytał,  czy  w  trakcie  leśnym  w  kierunku  Czerniejewa,

przewidziane  jest  przejście  podziemne  lub  nadziemne  oraz  czy  są  przewidziane  przepusty  dla

zwierząt?     

Karol  Nowak,  zastępca  Burmistrza  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedział,  że  na  chwile

obecną  nie  odpowie  na  pytanie  co  do  przepustów  dla  zwierząt,  ale  na  pewno  ciągłość

komunikacyjna wszystkich możliwych traktów, jest zachowana. 

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie:  przystąpienia  do  sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania

przestrzennego dla północno-zachodniej obwodnicy miasta Września.  

Komisja Komunalno – Finansowa w obecności 9 radnych, 8 głosami ”za”, 0 głosów „przeciw”,

1  głosem  „wstrzymującym  się”,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:

przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla północno-

zachodniej obwodnicy miasta Września. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, 6 głosami ”za”, 0 głosów „przeciw”, 1 głosem

„wstrzymującym się”, pozytywnie  zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: przystąpienia do

sporządzenia  miejscowego  planu  zagospodarowania  przestrzennego  dla  północno-zachodniej

obwodnicy miasta Września.   

Komisja Bezpieczeństwa i Polityki Społecznej w obecności 7 radnych, 6 głosami ”za”,0 głosów

„przeciw”,  1  głosem „wstrzymującym się”,  pozytywnie   zaopiniowała  projekt  uchwały  w

sprawie: przystąpienia do sporządzenia miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla

północno-zachodniej obwodnicy miasta Września. 

Przewodniczący  Komisji  Edukacji,  radny  Bogdan  Nowak  ogłosił  10  minutową  przerwę  w

obradach komisji.

Przewodniczący Komisji Edukacji, radny Bogdan Nowak ogłosił koniec przerwy.
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14) Jarosław Malicki, naczelnik Wydziału Oświaty, Kultury i Sportu omówił projekt uchwały w

sprawie:  określenia  wysokości  opłat  za  korzystanie  z  wychowania  przedszkolnego  uczniów w

przedszkolu publicznym prowadzonym przez Gminę Września.  

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  4  głosami  ”za”,  0  głosów „przeciw”,  1  głosem

„wstrzymującym  się”,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  określenia

wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów w przedszkolu publicznym

prowadzonym przez Gminę Września.  

Komisja Komunalno – Finansowa w obecności 9 radnych, 8 głosami ”za”, 0 głosów „przeciw”,

1  głosem  „wstrzymującym  się”,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:

określenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów w przedszkolu

publicznym prowadzonym przez Gminę Września.  

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, 6 głosami ”za”, 0 głosów „przeciw”, 1 głosem

„wstrzymującym  się”,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  określenia

wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów w przedszkolu publicznym

prowadzonym przez Gminę Września.  

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: określenia wysokości opłat za korzystanie

z wychowania przedszkolnego uczniów w przedszkolu publicznym prowadzonym przez Gminę

Września.  

15) Marek Przyjemski, kierownik Referatu Komunalnego omówił projekt uchwały w sprawie:

Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie

Miasta i Gminy Września w 2023 r.

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie: Programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz  zapobiegania

bezdomności zwierząt na terenie Miasta i Gminy Września w 2023 r.
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Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz

zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta i Gminy Września w 2023 r.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały  w  sprawie:  Programu  opieki  nad  zwierzętami  bezdomnymi  oraz  zapobiegania

bezdomności zwierząt na terenie Miasta i Gminy Września w 2023 r. 

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  Programu  opieki  nad  zwierzętami

bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na terenie Miasta i Gminy Września w 2023

r.

16) Marek Przyjemski, kierownik Referatu Komunalnego omówił projekt uchwały w sprawie:

wymagań,  jakie  powinien  spełniać  przedsiębiorca  ubiegający  się  o  uzyskanie  zezwolenia  na

opróżnianie  zbiorników  bezodpływowych  lub  osadników  w  instalacjach  przydomowych

oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych na terenie Miasta i Gminy Września.

Radny Stanisław Dominiczak zapytał, czy proponowane stawki, są górnymi, maksymalnymi….?

Marek  Przyjemski,  kierownik  Referatu  Komunalnego  odpowiedział,  że  pytanie  dotyczy

kolejnego projektu uchwały, ale tak i zaraz wytłumaczy.

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie

zezwolenia  na  opróżnianie  zbiorników  bezodpływowych  lub  osadników  w  instalacjach

przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych na terenie Miasta i Gminy

Września.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  wymagań,  jakie  powinien  spełniać  przedsiębiorca

ubiegający się o uzyskanie zezwolenia na opróżnianie zbiorników bezodpływowych lub osadników

w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych na terenie

Miasta i Gminy Września.
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Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie: wymagań, jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie

zezwolenia  na  opróżnianie  zbiorników  bezodpływowych  lub  osadników  w  instalacjach

przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych na terenie Miasta i Gminy

Września.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  wymagań,  jakie  powinien  spełniać

przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia na opróżnianie zbiorników bezodpływowych

lub  osadników  w  instalacjach  przydomowych  oczyszczalni  ścieków  i  transportu  nieczystości

ciekłych na terenie Miasta i Gminy Września.

17) Marek Przyjemski, kierownik Referatu Komunalnego omówił projekt uchwały w sprawie:

określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez właścicieli nieruchomości za usługi w zakresie

opróżniania  zbiorników  bezodpływowych  lub  osadników  w  instalacjach  przydomowych

oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych oraz odbierania odpadów komunalnych na

terenie Miasta i Gminy Września. 

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie: określenia  górnych  stawek  opłat  ponoszonych  przez  właścicieli

nieruchomości za usługi w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w

instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych oraz odbierania

odpadów komunalnych na terenie Miasta i Gminy Września.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:określenia górnych stawek opłat ponoszonych przez

właścicieli  nieruchomości  za  usługi  w  zakresie  opróżniania  zbiorników  bezodpływowych  lub

osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych

oraz odbierania odpadów komunalnych na terenie Miasta i Gminy Września. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały  w  sprawie:  określenia  górnych  stawek  opłat  ponoszonych  przez  właścicieli

nieruchomości za usługi w zakresie opróżniania zbiorników bezodpływowych lub osadników w
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instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu nieczystości ciekłych oraz odbierania

odpadów komunalnych na terenie Miasta i Gminy Września.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  określenia  górnych  stawek  opłat

ponoszonych  przez  właścicieli  nieruchomości  za  usługi  w  zakresie  opróżniania  zbiorników

bezodpływowych lub osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków i transportu

nieczystości ciekłych oraz odbierania odpadów komunalnych na terenie Miasta i Gminy Września.

18)  Joanna  Andrzejak,  Sekretarz  Miasta  i  Gminy  Września omówiła  projekt  uchwały  w

sprawie: wyrażenia zgody na wystąpienie Gminy Września ze Stowarzyszenia Klaster Turystyczny

"Szlak Piastowski w Wielkopolsce".

Radny Kornel Tomczak zapytał, co stanie się z oznakowaniem drogowym znajdującym się na

terenie  Gminy  Września,  informującym  o  atrakcjach  na  Szlaku  Piastowskim,  które  są

zlokalizowane w przypadku podjęcia tej uchwały? 

Sebastian  Mazurkiewicz,  dyrektor  Muzeum  Regionalnego  im.  Dzieci  Wrzesińskich  we

Wrześni  odpowiedział,  że  oznakowania  na  terenie  Gminy  Września  Szlak  Piastowski,  były

zamontowane przez Wielkopolską Organizację Turystyczną a nie przez Szlak Piastowski. 

Joanna  Andrzejak,  Sekretarz  Miasta  i  Gminy  Września  powiedziała,  że Gmina  Września

uczestniczy w  Wielkopolskiej  Organizacji  Turystycznej (WOT), są opłacane coroczne składki a

współpraca  układa  się  zgoła  odmiennie.  Wyjaśniła,  że  pomyślnie  materiały  promocyjne,

informacyjne, są reprezentowane na różnych wydarzeniach, w których WOT uczestniczy.

 Radny Stefan Ogrodowicz zapytał, ile gmin było skupionych wokół tego Stowarzyszenia?

Sebastian  Mazurkiewicz,  dyrektor  Muzeum  Regionalnego  im.  Dzieci  Wrzesińskich  we

Wrześni  odpowiedział,  że  do  klastra  turystycznego  Szlak  Piastowski  w  Wielkopolsce

przystępowały  samorządy  z  terenu  województwa  wielkopolskiego,  były  to  zarówno  miasta  i

powiaty. Poinformował, że jako pierwszy samorząd, który  wystąpił z klastra turystycznego Szlak

Piastowski w Wielkopolsce w roku 2019, było to Miasto Gniezno. Następnym był Powiat Średzki i

Powiat Wrzesiński, ponieważ Stowarzyszenie nie spełniało roli jaką objęło za zadanie. 
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Radny Maciej Baranowski zapytał,  jak wymierne korzyści odniosła Gmina Września od 2015

roku?

Sebastian  Mazurkiewicz,  dyrektor  Muzeum  Regionalnego  im.  Dzieci  Wrzesińskich  we

Wrześni odpowiedział, że wykonywał analizy odnośnie materiałów promocyjnych, przedkładanych

przez  Klaster Turystyczny Szlak Piastowski w Wielkopolsce i z żalem zakomunikował, że w ogóle

nie padały informacje, że Gmina Września jest na szlaku, natomiast zamieszczona jest informacja o

Rezerwacie Archeologicznym Gród w Grzybowie, który na jednej z map był zaznaczony na terenie

Powiatu Gnieźnieńskiego, co też wskazywał, że jest to na terenie Powiatu Wrzesińskiego, na terenie

Gminy Września, ale żadnego tego typu informacji nie było. Powiedział, że trudno jest przedstawić

jakie były wymierne korzyści, ponieważ sam osobiście takich nie znajduje. 

Radny Maciej Baranowski zapytał, czy gmina może zaskarżyć stowarzyszenie o zwrot środków

poniesionych za ten czas, ponieważ nie wypełniło roli do której było przeznaczone?

Karol  Nowak,  zastępca  Burmistrza  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedział,  że  składka

członkowska do Stowarzyszenia w którym Gmina Września, jest członkiem, jest składką. Wyjaśnił,

że nie jest to umowa, w której gmina płaci wynagrodzenie, komuś za działania promocyjne, tylko

jest składką członkowską w organizacji do której Gmina Września dobrowolnie przystąpiła mając

nadzieje, że spełni ono jakieś cele. Prawnie nie ma takiej możliwości.

Radny Stanisław Dominiczak zapytał, czy jest w ogóle  zapotrzebowanie na tego typu działania

oraz czy ewentualnie coś się dzieje w tej materii, czy ktoś w to miejsce wstępuje, aby promować?

Sebastian  Mazurkiewicz,  dyrektor  Muzeum  Regionalnego  im.  Dzieci  Wrzesińskich  we

Wrześni  odpowiedział,  że  odnośnie  spraw,  podnoszonych  na  walnych  zebraniach  Klastra

Turystycznego  Szlak  Piastowski  w  Wielkopolsce,  problem  który  się  pojawił,  to  mianowicie

dublowanie  zadań,  które  dubluje  Wielkopolska  Organizacja  Turystyczna.  Wyjaśnił,  że  jest  to

organizacja większa, obejmująca teren całego Województwa Wielkopolskiego, która posiada budżet

rocznie  2,5  mln  zł  w  obrocie,  ma  zatrudnionych  pracowników na  etatach,  którzy  zajmują  się

promocją  turystyczną  regionu.  Organizacja  ta  dokonała  oznaczenia  tras  Szlaku  Piastowskiego

między  innymi  na  terenie  Gminy  Września,  są  to  oznaczenia  WOT-owskie,  nie  Klastra

Turystycznego  Szlak  Piastowski.  Sprawa  ta  była  podnoszona  przez  rożne  koła  przewodnickie,

między innymi w Gnieźnie, że ta sprawa jest dublowana, a w zasadzie bardziej zadania realizujące
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promocje  Szlaku  Piastowskiego  wykonuje  właśnie  Wielkopolska  Organizacja  Turystyczna.

Powiedział, że na ostatnim walnym zebraniu stwierdzono, że w zasadzie Wielkopolska Organizacja

Turystyczna „zjadła” Stowarzyszenie Klastra Turystycznego Szlak Piastowski.

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na wystąpienie Gminy Września ze Stowarzyszenia Klaster

Turystyczny "Szlak Piastowski w Wielkopolsce".

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na wystąpienie Gminy Września ze

Stowarzyszenia Klaster Turystyczny "Szlak Piastowski w Wielkopolsce".

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na wystąpienie Gminy Września ze Stowarzyszenia Klaster

Turystyczny "Szlak Piastowski w Wielkopolsce".

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na wystąpienie Gminy

Września ze Stowarzyszenia Klaster Turystyczny "Szlak Piastowski w Wielkopolsce".

19)  Joanna  Andrzejak,  Sekretarz  Miasta  i  Gminy  Września omówiła  projekt  uchwały  w

sprawie: w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego i obszaru rewitalizacji Gminy Września.

Radny Damian Staniszewski zapytał o trzy miejscowości, które wskazywał, czy zostały finalnie

ujęte, chodzi o Chocicze Małą, Ostrowo i Kawęczyn? 

Marcin  Ługawiak,  wiceprezes  Zarządu  Lider  Projekt  odpowiedział,  że  otrzymał  uwagi  do

projektu uchwały. Poinformował, że sprawozdanie z konsultacji zostało zamieszczone w Biuletynie

Informacji Publicznej, gdzie znajduje się odniesienie do uwag. Powiedział, że dwie miejscowości

znajdują  się  w  obszarze  zdegradowanym,  czyli  mogłyby  być,  przy  zachowaniu  dodatkowych

warunków wskazane jako obszary rewitalizacji. Jedna miejscowość nie może być, ponieważ nie jest

obszarem zdegradowanym, chodzi  o Chocicze Małą i  w sferze społecznej,  jest  to miejscowość

nieco lepsza od przeciętnej, wyznaczającej przejście pomiędzy tymi, które identyfikowane są jako

miejscowości, gdzie występuje koncentracja problemów społecznych oraz gdzie nie występuje ta
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koncentracja  problemów  społecznych,  gdzieś  te  granice  trzeba  postawić.  Wyjaśnił,  że  dwie

pozostałe  miejscowości,  są  obszarami  zdegradowanymi  i  jeżeli  byłyby  włączone,  to  zostałby

przekroczony limit ustawowy, który określa jak duży może być obszar rewitalizacji. Według ustawy

obszar rewitalizacji  nie może być większy niż 20% powierzchni gminy oraz zamieszkały przez

więcej niż 30% liczby mieszkańców. Warunki nie są łączne, wystarczy że tylko jeden warunek jest

spełniony i ten limit przekroczony, to wówczas obszar rewitalizacji przekroczyłby limity ustawowe.

Powiedział,  że ustawa o rewitalizacji,  bardzo wyraźnie określa podstawę do wskazania obszaru

zdegradowanego,  jest  zidentyfikowanie  w  którym  miejscu,  jest  koncentracja  problemów

społecznych. Rewitalizacja, to przede wszystkim sfera społeczna i reakcja na problemy społeczne.

Poinformował, że miejscowości z najwyższym wskaźnikiem problemów społecznych, będą kolejno

wskazywane.  Wyjaśnił,  że  nie  zostało  włączone  Sołeczno,  jako  miejscowość  do  obszaru

rewitalizacji i w ten sposób, obszar będzie liczył 13 418 mieszkańców, według danych z grudnia

2021 r.  i  jest  to  29,38% mieszkańców całej  gminy.  Jest  to  bardzo blisko limitu przekroczenia.

Powierzchnia rewitalizacji wynosi ponad 40 km², co stanowi 18,38% powierzchni gminy. Uważa

podane w uwagach argumenty za słuszne, jako podstawa do wskazania tych miejscowości, jako

obszaru rewitalizacji, które spełniłyby warunek, że są obszarem zdegradowanym, to musiałaby być

wykreślona inna miejscowość lub obszar.

Joanna Andrzejak,  Sekretarz Miasta i  Gminy Września powiedziała,  że  wspomniane limity

dotyczące  procenta  powierzchni  i  liczby  mieszkańców,  dotyczą  obszaru  rewitalizacji  i  obszaru

zdegradowanego zarówno dla Miasta jak i Gminy Września. Procenty mają na uwadze konieczność

ich zachowania i muszą zostać obliczone w taki sposób, aby zarówno obszary wiejskie w procent

się kwalifikowały, jak również określone obszary strefy w mieście. Wyjaśniła, że w zgłoszonym

formularzu konsultacyjnym uwag, wskazano argument dopisania tych trzech miejscowości fakt, iż

charakteryzują  się  one  sporymi  potrzebami  inwestycyjnymi.  Fakt  istnienia,  bądź  nie  potrzeb

inwestycyjnych, nie determinuje możliwości zgodnie z ustawą wpisania danej miejscowości, danej

strefy do obszaru zdegradowanego i obszaru  rewitalizacji. Takie potrzeby inwestycyjne wszyscy

mieszkańcy, wszystkich miejscowości sołectw mogliby tutaj swobodnie wskazać. Powiedziała, że

trzeba  koncentrować  się  na  tym,  co  wychodzi  z  diagnozy,  jakie  wskaźniki  i  wyliczenia  się

kształtują. Poinformowała, że tak jak wskazał Pan  Marcin Ługawiak, zostało to sformułowane w

ten sposób, że jest to na granicy limitu, więc dopisanie i rozszerzenie tego obszaru powodowałoby

nieuzasadnioną  konieczność  wykreślenia  innej  miejscowości,  która  charakteryzuje  się  wyższą

koncentracją tych negatywnych zjawisk społeczno gospodarczych.     
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Radny Damian Staniszewski zapytał, czy ewentualne dołączenie Kawęczyna doprowadziłoby do

przekroczenia ustawowo wskazanego limitu mieszkańców oraz pułapu obszaru, jakim musi być

objęta gmina, żeby wyznaczenie tych obszarów było zgodne z prawem?     

Marcin Ługawiak, wiceprezes Zarządu Lider Projekt odpowiedział, że Kawęczyn ma niewielką

liczbę  mieszkańców  i  być  może,  nie  byłoby  jeszcze  tego  przekroczenia  30%,  ale  nie  zostało

włączone Sołeczno, które jest w nieco gorszej sytuacji niż Kawęczyn, który znajduje się w jednym

obszarze jako sołectwo z Marzeninem. Jest to jeden obręb geodezyjny i trzeba by było zastanowić

się,  gdzie  później  przeprowadzić  te  granice.  Wyjaśnił,  że  jeśli  chodzi  o  wskazanie  obszaru

rewitalizacji, to już zatrzymano się na Goniczkach. Nie została włączona Sołeczna ze względu na

możliwość  przekroczenia  ustawowego  limitu  a  włączenie  Kawęczyna,  byłoby  z  tego  względu

nieuzasadnione.  Poinformował,  że ponad 29% powierzchni  obszaru rewitalizacji,  to jest  bardzo

dużo  i  trzeba  zastanowić  się  nad  tym,  aby  obszarów rewitalizacji  nadmiernie  nie  zwiększać  i

doprowadzać  do  sytuacji  w  której  zostanie  przekroczona  liczba  ludności.  Powiedział,  że  nie

zalecałby zwiększania, przy już tak bliskiej granicy 30% tego obszaru rewitalizacji.

                                

Radny Damian Staniszewski  zapytał,  czy gdyby w przyszłości  zdecydowano się  o  włączeniu

jakiejś  miejscowości,  to  oznacza  to  powtórzenie  całej  procedury  według  ustawy,  czy  tylko

wystarczy zwykła uchwała, która wprowadzi poprawkę do tego wyznaczonego obszaru?   

Marcin Ługawiak, wiceprezes Zarządu Lider Projekt odpowiedział, że jeżeli będzie zmieniany

obszar rewitalizacji, to wówczas odbędzie się cała procedura konsultacyjna oraz zmiana Gminnego

Programu  Rewitalizacji  wraz  z  konsultacjami  programu.  Procedura  byłaby  dość  długa,  ale  do

przeprocedowania.  Wyjaśnił,  że  zgodnie  z  ustawą,  co  trzy  lata  samorządy  mają  obowiązek

przeprowadzenia oceny aktualności stopnia realizacji Gminnego Programu Rewitalizacji. W ramach

tej oceny, wówczas można zweryfikować, czy istnieje konieczność zmiany.      

Radny Jarosław Kowalewski powiedział, że zostały wyznaczone dwa obszary nr 1 i nr 3, terenów

miejskich.  Na spotkaniu wydawało się,  że obszar nr  3 ma większy zakres,  ponieważ pośrodku

znajduje się biała plama między ul. Legii Wrzesińskiej a Kilińskiego. Wycięty, jest obszar „dziko”

zalesiony na tyłach Parku Dzieci Wrzesińskich i np.: zakreślony jest obszar Szkoły na ul. Kaliskiej.

Zapytał,  co  właściwie  ma  wpływ  na  procedurę  badawczą  poziomu  dzietności,  poziomu

społecznego, itd.? Poprosił o wyjaśnienie.
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Marcin Ługawiak, wiceprezes Zarządu Lider Projekt odpowiedział,  że nie została dokonana

żadna zmiana w stosunku do materiału, który został przedstawiony do konsultacji społecznych. Jest

dokładnie taki sam obszar.    

Radny Jarosław Kowalewski  zapytał, czym jest, to wyłączenie, ta biała plama w tym obszarze

trzecim?

Marcin Ługawiak,  wiceprezes Zarządu Lider Projekt odpowiedział,  że  jest  to  budownictwo

jednorodzinne.  Wyjaśnił,  że posłużono się  tym podejściem z poprzedniego lokalnego programu

rewitalizacji,  gdzie  dokładnie  ten  sam kształt  z  małymi  różnicami  na  obrzeżach  obszaru  nr  3,

zostały  dokonane  a  w  środku  było  już  wówczas  wyłączone  budownictwo  jednorodzinne.

Powiedział,  że  zostało  sprawdzone  i  jest  tam małe  natężenie  problemów społecznych,  dlatego

zdecydowano, żeby wyłączyć ten obszar z obszaru rewitalizacji,  pozwalając otworzyć limity na

obszary  wiejskie.  Poinformował,  że  ważną  zasadą  rewitalizacji,  jest  kontynuacja,  jeśli  jest  to

możliwe.      

Radny Jarosław Kowalewski  zapytał,  co  daje  włączenie  do obszaru nr  3,  obszaru na  którym

znajduje się Szkoła przy ul. Kaliskiej oraz wyłączone bloki przy ul. 3-go Maja?

Marcin Ługawiak, wiceprezes Zarządu Lider Projekt odpowiedział, że to w żaden sposób nie

wpływa na  żadne  wskaźniki  społeczne.  Wyjaśnił,  że  jeśli  znajduje  się  infrastruktura  zwłaszcza

oświatowa,  gdzieś na granicach obszaru rewitalizacji,  to warto ją  włączyć,  ponieważ szkoły są

bardzo  dobrymi  partnerami  w  realizacji  działań  społecznych,  zwłaszcza  jeśli  weźmie  się  pod

uwagę, że na obszarach rewitalizacji, tak też jest we Wrześni, często wyniki w nauce, badane np.:

egzaminy ośmioklasisty, są słabsze, niż średnio w gminie. Powiedział, że w okresie programowania

rewitalizacji, dwa najważniejsze problemy społeczne, będą wyzwanie dla każdej gminy. Pierwszy

problem dotyczy demografii,  starzenia  się  społeczeństwa,  konieczności  realizacji  działań,  które

będą w jakiś  sposób wspierać  osoby starsze,  ale  także  odmładzać społeczeństwo na  obszarach

rewitalizacji.  Drugim  problemem,  jest  edukacja  dla  następnych  pokoleń,  aby  w  obszarze

rewitalizacji w przyszłości udało się stwierdzić, że problemy społeczne zostały zażegnane, żeby nie

było pewnego dziedziczenia biedy oraz żeby właśnie w szkołach, które znajdują się na obszarach

rewitalizacji  pojawiły  się  wyniki  w  nauce,  przynajmniej  na  poziomie  średnim  dla  gminy.

Poinformował, że jeśli zostają włączane szkoły, to uważane jest za dobre rozwiązanie, ponieważ

pozyskuje się partnerów do realizacji działań społecznych. 
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Radny Stanisław Dominiczak zapytał, jakie główne kryteria przeważały do zaliczenia tych lub

innych obszarów, miejscowości do tego planu oraz co zyskają mieszkańcy objęci tymi działaniami

lub odwrotnie? Poprosił o odniesienie się do tych zagadnień. 

Marcin Ługawiak, wiceprezes Zarządu Lider Projekt odpowiedział, że jeśli chodzi o wskaźniki,

które były brane pod uwagę przy wyznaczaniu obszaru zdegenerowanego i obszaru rewitalizacji, to

największe  wskaźniki,  były  w  sferze  społecznej.  Powiedział,  że  badane  było  między  innymi

dynamikę  zmiany  liczby  ludności  w  każdym  wieku  ekonomicznym,  dynamikę  zmian  w  tych

poszczególnych  grupach  wiekowych,  udział  ludności  korzystającej  ze  Środowiskowej  Pomocy

Społecznej, liczbę osób objętych niebieską kartą, stopę bezrobocia, długotrwałe bezrobocie, wyniki

egzaminu ośmioklasisty w trzech przedmiotach (j.  polski,  matematyka,  j.  angielski),  frekwencji

wyborczej z roku 2018 do Rady Miejskiej, również zmianę tej frekwencji wyborczej. Natomiast w

sferze gospodarczej liczba podmiotów gospodarczych, dynamika tych podmiotów, osób fizycznych

prowadzących  działalność  gospodarczą  w  sferze  przestrzenno  funkcjonalnej,  liczba  obiektów,

liczba zdarzeń drogowych, liczby indywidualnych źródeł ogrzewania na paliwa stałe. Wyjaśnił, że

pierwszy raz skorzystano z bazy Centralnej Ewidencji Emisyjności Budynków, która statystycznie

oddaje  rzeczywistość  i  pokazuje,  gdzie  jest  więcej  budynków  ogrzewanych  na  paliwa  stałe.

Również  zostały  przeprowadzone  badania,  gdzie  jest  najwięcej  azbestu,  jaka  jest  powierzchnia

zieleni  w  powierzchni  jednostki.  W sferze  technicznej  zostały  przeprowadzone  badania,  gdzie

najwięcej  jest  potrzeb  remontowych,  modernizacyjnych  oraz  przełącza  kanalizacyjne.

Odpowiadając na drugie pytanie, to reakcja społeczna na fakt, że są informowani, że znajdują się na

terenie  obszaru rewitalizacji,  jest  to  pewna stygmatyzacja.  Powiedział,  że  niektórzy właściciele

nieruchomości  na  tych  obszarach,  są  zaniepokojeni,  że  może  wpływać  to  na  wartość  ich

nieruchomości,  ale  to  nie  wpływa  na  spadek  wartości  nieruchomości.  Wyjaśnił,  że  jest  grupa

mieszkańców  i  przedsiębiorców,  która  nie  chce  być  mieszkańcem  obszaru  rewitalizacji.

Poinformował, że nie jest wykonywana ankieta, czy ktoś chce być, czy nie, tylko brane są twarde

wskaźniki, dane i na tej podstawie wskazane jest, gdzie jest problem a gdzie go nie ma. Powiedział,

że są to obszary wymagające doinwestowania w sferze społecznej, czyli infrastrukturze społecznej,

edukacyjnej oraz integracji  społecznej.  Zakomunikował,  że będą przeznaczone środki unijne na

rewitalizacje, więc będzie można zastanowić się nad projektami, które będą dotyczyły rewitalizacji,

na które gmina, będzie chciała pozyskać środki z Funduszu Europejskiego dla Wielkopolski. 
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Radny Stefan Ogrodowicz zapytał, czy w związku z ustanowieniem nowych stref rewitalizacji, nie

będzie to miało bezpośredniego wpływu na ograniczenia możliwości wprowadzanych w przyszłości

planów zagospodarowania przestrzennego?

Marcin Ługawiak,  wiceprezes  Zarządu Lider Projekt odpowiedział,  że  w żaden sposób nie

wpływa na  procedowanie  miejscowych planów zagospodarowania  przestrzennego.  Wyjaśnił,  że

ustawa o rewitalizacji wprowadziła jedno narzędzie, które nazywa się miejscowy plan rewitalizacji,

czyli na obszarach rewitalizacji, będzie można opracowywać miejscowe plany rewitalizacji, które

niczym się nie różnią w swoich podstawach od zwykłego  miejscowego planu zagospodarowania

przestrzennego.  Ustawa  o  rewitalizacji  zmieniła  w  tym  zakresie  ustawę  o  planowaniu

przestrzennym dodając,  że miejscowy plan rewitalizacji  może posiadać więcej szczegółów, np.:

wygląd elewacji (wybrane obszary miejskie). Powiedział, że praktyka pokazała, że bardzo mało

gmin z tego narzędzia korzysta, ponieważ jest bardzo trudna w opracowaniu, natomiast teoretycznie

taka możliwość istnieje. Poinformował, że uchwała i opracowany Gminny Program Rewitalizacji

nie  ogranicza  planowania  przestrzennego.  W  Gminnym  Programie  Rewitalizacji  powinno  się

wskazać, czy jest konieczność zmiany jakichś planów a nawet wprowadzenie miejscowego planu

zagospodarowania przestrzennego, która wynika z postanowień Gminnego Programu Rewitalizacji.

Radny Maciej Baranowski opuścił posiedzenie komisji wspólnych. 

Komisja  Edukacji  w obecności  4  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie: w  sprawie  wyznaczenia  obszaru  zdegradowanego  i  obszaru  rewitalizacji

Gminy Września.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie:  w sprawie wyznaczenia obszaru zdegradowanego i

obszaru rewitalizacji Gminy Września.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały  w  sprawie:  w sprawie  wyznaczenia  obszaru  zdegradowanego  i  obszaru  rewitalizacji

Gminy Września.
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Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  w  sprawie  wyznaczenia  obszaru

zdegradowanego i obszaru rewitalizacji Gminy Września.

Radny Maciej Baranowski powrócił na posiedzenie komisji wspólnych. 

20)  Joanna  Andrzejak,  Sekretarz  Miasta  i  Gminy  Września omówiła  projekt  uchwały  w

sprawie: powołania zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów powszechnych.

Radny Kornel Tomczak złożył wniosek o wyłączenie z głosowania (załącznik nr 8).

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: powołania zespołu ds.  zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów

powszechnych.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  8  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: powołania zespołu ds. zaopiniowania kandydatów na

ławników do sądów powszechnych.

Radny  Jarosław  Graczyk  powiedział,  że  również  chciałby  złożyć  wniosek  o  wyłączenie  z

głosowania, ponieważ jego żona będzie kandydować na ławnika.

Przewodniczący Komisji Edukacji, radny Bogdan Nowak powiedział, że radny przed sesją musi

złożyć taki wniosek na piśmie i na chwile obecną zostaje wyłączony z głosowania. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie:  powołania zespołu ds.  zaopiniowania kandydatów na ławników do sądów

powszechnych.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  powołania  zespołu  ds.  zaopiniowania

kandydatów na ławników do sądów powszechnych.
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21)  Krystian  Kędziora,  dyrektor Ośrodka  Pomocy  Społecznej  we  Wrześni  omówił  projekt

uchwały  w  sprawie:  trybu  i  sposobu  powoływania  oraz  odwoływania  członków  Zespołu

Interdyscyplinarnego we Wrześni. 

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie: trybu  i  sposobu  powoływania  oraz  odwoływania  członków  Zespołu

Interdyscyplinarnego we Wrześni.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  trybu  i  sposobu  powoływania  oraz  odwoływania

członków Zespołu Interdyscyplinarnego we Wrześni. 

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały  w  sprawie:  trybu  i  sposobu  powoływania  oraz  odwoływania  członków  Zespołu

Interdyscyplinarnego we Wrześni.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  trybu  i  sposobu  powoływania  oraz

odwoływania członków Zespołu Interdyscyplinarnego we Wrześni.

22)  Krystian  Kędziora,  dyrektor Ośrodka  Pomocy  Społecznej  we  Wrześni  omówił  projekt

uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia przez Gminę Września z Gminą

Pyzdry w zakresie objęcia mieszkańców Gminy Pyzdry opieką i  usługami świadczonymi przez

Środowiskowy Dom Samopomocy „Arka” we Wrześni.

Radny Damian Staniszewski  zapytał,  czy jeśli  miejsc  będzie  więcej,  to  wówczas jeszcze raz,

będzie  wywoływana  uchwała,  czy  obecna  uchwała  będzie  wyrażała  zgodę  na  zwiększanie  w

przyszłości liczby miejsc dla Gmin Niechanowo i Pyzdry? 

Krystian  Kędziora,  dyrektor  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  we  Wrześni odpowiedział,  że

uchwała nie obejmuje ilości miejsc, tylko zgodę na współprace. Poinformował, że pierwszeństwo

mają mieszkańcy Gminy Września,  miejsc jest  dosyć dużo,  więc na chwile obecną nie istnieje

zagrożenie, że zabraknie ich dla mieszkańców naszej gminy. Powiedział,  że jeżeli procedowane

uchwały  zostaną  podjęte,  to  wtedy  będzie  podpisane  porozumienie  z  trzema  innymi  gminami.
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Wyjaśnił, że z tych gmin, osoby będą mogły wnioskować o przyjęcie do Środowiskowego Domu

Samopomocy „Arka” we Wrześni.

Radny  Jarosław  Kowalewski  zapytał,  jakie  jest  na  chwile  obecną  zaangażowanie  finansowe

Miasta i Gminy Września w działalność Domu Samopomocy „Arka”?

Krystian  Kędziora,  dyrektor  Ośrodka  Pomocy  Społecznej  we  Wrześni odpowiedział,  że

formalne zaangażowanie Gminy Września wynosi 0 zł, ponieważ dotacja jest w pełni ze środków

rządowych.  Powiedział,  że  zaangażowanie  gminy,  można  określić  jako  zaangażowanie

pracowników samorządowych na obsługę tego zadania.  

Radny Stefan Ogrodowicz zapytał, czy gmina nie może stworzyć takiej uchwały, która uczyniłaby

ośrodek „ARKA” otwartym na współprace z innymi gminami, czy to musi byś za każdym razem

procedowane? 

Krystian Kędziora, dyrektor Ośrodka Pomocy Społecznej we Wrześni odpowiedział,  że nie

można ze względu,  że za każdym razem inicjacja procedury musi  wyjść od gminy,  która chce

nawiązać współprace.  Poinformował,  że Rada Miejska nie może „na zapas” stworzyć uchwały,

chociażby dla gmin Powiatu Wrzesińskiego. Nie ma takiej możliwości.     

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia przez Gminę Września z Gminą

Pyzdry w zakresie objęcia mieszkańców Gminy Pyzdry opieką i  usługami świadczonymi przez

Środowiskowy Dom Samopomocy „Arka” we Wrześni.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała  projekt  uchwały  w sprawie:  wyrażenia  zgody na  zawarcie  porozumienia  przez

Gminę  Września  z  Gminą  Pyzdry  w  zakresie  objęcia  mieszkańców  Gminy  Pyzdry  opieką  i

usługami świadczonymi przez Środowiskowy Dom Samopomocy „Arka” we Wrześni.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia przez Gminę Września z Gminą

Pyzdry w zakresie objęcia mieszkańców Gminy Pyzdry opieką i  usługami świadczonymi przez

Środowiskowy Dom Samopomocy „Arka” we Wrześni.
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Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  wyrażenia  zgody  na  zawarcie

porozumienia  przez Gminę Września  z  Gminą Pyzdry w zakresie  objęcia  mieszkańców Gminy

Pyzdry  opieką  i  usługami  świadczonymi  przez  Środowiskowy  Dom  Samopomocy  „Arka”  we

Wrześni.

23)  Krystian  Kędziora,  dyrektor Ośrodka  Pomocy  Społecznej  we  Wrześni  omówił  projekt

uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia przez Gminę Września z Gminą

Niechanowo w zakresie objęcia mieszkańców Gminy Niechanowo opieką i usługami świadczonymi

przez Środowiskowy Dom Samopomocy „Arka” we Wrześni.

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie:  wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia przez Gminę Września z Gminą

Niechanowo w zakresie objęcia mieszkańców Gminy Niechanowo opieką i usługami świadczonymi

przez Środowiskowy Dom Samopomocy „Arka” we Wrześni.

Komisja  Komunalno  –  Finansowa  w  obecności  9  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie

zaopiniowała  projekt  uchwały  w sprawie:  wyrażenia  zgody na  zawarcie  porozumienia  przez

Gminę  Września  z  Gminą  Niechanowo  w  zakresie  objęcia  mieszkańców  Gminy  Niechanowo

opieką i usługami świadczonymi przez Środowiskowy Dom Samopomocy „Arka” we Wrześni.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, jednogłośnie, pozytywnie zaopiniowała projekt

uchwały w sprawie: wyrażenia zgody na zawarcie porozumienia przez Gminę Września z Gminą

Niechanowo w zakresie objęcia mieszkańców Gminy Niechanowo opieką i usługami świadczonymi

przez Środowiskowy Dom Samopomocy „Arka” we Wrześni.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  7  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała  projekt  uchwały  w  sprawie:  wyrażenia  zgody  na  zawarcie

porozumienia  przez  Gminę  Września  z  Gminą  Niechanowo  w  zakresie  objęcia  mieszkańców

Gminy Niechanowo opieką  i  usługami  świadczonymi  przez  Środowiskowy Dom Samopomocy

„Arka” we Wrześni.
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24)  Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  omówiła  projekt  uchwały  w

sprawie:  zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września

na lata 2023-2033.  

Radny Maciej Baranowski poprosił aby w omawianym WPF wyszczególnić te punkty, które są na

szaro, ponieważ Pani Skarbnik ma wgląd na bieżąco w projekty, które są analizowane.

Jolanta Kościańska, skarbnik Miasta i Gminy Września powiedziała, że są to punkty w których

dokonano zmiany a reszta pozostaje bez zmian. 

Radny Robert Smodlibowski opuścił posiedzenie komisji wspólnych. 

Radny Andrzej Rzeźnik opuścił posiedzenie komisji wspólnych. 

Radny Kornel Tomczak  zapytał  o wydatki powiększone o kwotę 858 454,60 zł  w dziale 600

rozdział 60016 w którym znajdują się dwa wydatki, jeden na kwotę 295 tys. zł oraz drugi na kwotę

563 454,60 zł, czego dotyczą te dwa wydatki?

Jolanta Kościańska, skarbnik Miasta i Gminy Września  odpowiedziała, że pierwszy wydatek

dotyczy  zwiększenia  wydatków  na  przebudowę,  budowę  infrastruktury  w  rejonie  ulicy  Monte

Casino w kwocie  ponad 333 tys  złotych.  Kolejne  zadanie  dotyczy remontu  dróg,  parkingów i

ścieżek  w  kwocie  295  tys  zł  i  jest  to  tylko  zmiana  klasyfikacji  budżetowej,  przeniesione  z

dziewiątek oraz kolejne zadanie, które zostało zasilone, to budowa, przebudowa dróg, parkingów i

chodników na  terenie  Gminy  Września.  Wyjaśniła,  że  nastąpiła  jeszcze  zmiana  sołecka,  gdzie

zmniejszono wydatki majątkowe z szóstek i przeniesiono na wydatki bieżące w rozdziale 900. 

Radny  Kornel  Tomczak  zapytał,  czy  wyznaczono  konkretne  obiekty,  które  gmina  chciałaby

wyremontować?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i  Gminy Września  odpowiedział,  że gmina chce

wyremontować odcinek chodnika przy ul. Paderewskiego i ul. Suwalskiej. Wyjaśnił, że są to, dwa

najbliższe zadania, którymi gmina chce się zająć. Powiedział, że w tak trudnym roku i jednocześnie

dużej  liczbie  poważnych kosztownych inwestycji,  jest  sytuacja,  że  jest  możliwość przesunięcia

środków w kierunku dróg, chodników i ścieżek, to takie rzeczy są wykonywane, ponieważ takich

potrzeb, jest bardzo dużo.            

35



Radny Kornel Tomczak zapytał, czy na ten moment, są tylko te dwie ulice?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że chodzi tylko o

odcinki chodnika.  

Radny  Kornel  Tomczak  zapytał,  które  pozostałe  odcinki  dróg  lub  parkingów,  gmina  planuje

wyremontować? 

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że jest to kwestia

jakiejś  perspektywy  realizacji  drogi  z  FOGR-u  w  którym  gmina  ma  złożone  dwa  wnioski

aplikacyjne  o  remonty  dróg  z  Rządowego  Funduszu  Dróg  Samorządowych.  Jest  to  kwestia

zabezpieczenia  środków,  których  gmina  potrzebuje  tam  znacznie  więcej  i  jeśli  będzie  taka

możliwość,  to  nawet  bez  wskazania  konkretnie,  czy  „złotówka”  zostanie  przekazana  na  ul.

Suwalską lub na ul. Paderewskiego, to w to miejsce i tak będą przesunięte środki. 

Radny Kornel Tomczak zapytał o zadanie budżetowe powiększone o 22 442,10 zł w dziale 710

rozdział 71035, na co konkretnie ta kwota miałaby zostać przeznaczona?

    

Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedziała,  że  na  energie

elektryczną.      

Radny Kornel Tomczak  zapytał o powiększone zadanie w dziale 801 rozdział 80195 w kwocie

162 535,68 zł, czego dotyczy wydatek?

Jolanta Kościańska,  skarbnik Miasta i  Gminy Września  odpowiedziała,  że  jest  to  wydatek,

który został przeniesiony i jest to tylko zmiana klasyfikacji budżetowej. 

Radny Kornel Tomczak zapytał, czego dokładnie dotyczy ten wydatek?

Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedziała,  że  opracowania

dokumentacji technicznej budowy przedszkola oraz klubiku przy ul. Zielonogórskiej.   

Radny Kornel Tomczak zapytał o zadanie budżetowe w dziale 852 rozdział  85295 pomniejszone

o kwotę 168 080,75 zł, czego dotyczy ten wydatek?
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Jolanta Kościańska, skarbnik Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że są to wydatki bieżące

i  następuje  przesunięcie  w ramach klasyfikacji  grupy wynagrodzeń i  świadczeń na  rzecz  osób

fizycznych oraz zadań statutowych realizowanych przez Ośrodek Pomocy Społecznej. 

Radny Kornel Tomczak  zapytał o zadanie budżetowe pomniejszone o 295 tys. zł w dziale 900

rozdział 9004?

Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedziała,  że  jest  to  zmiana

klasyfikacji budżetowej, czyli przeniesienie z działu 900 do działu 600.  

Radny Kornel Tomczak zapytał z jakich wydatków zrezygnowano, jeśli chodzi o te kwotę?

Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedziała,  że  z  bieżącego

utrzymania. 

Radny Kornel Tomczak zapytał, czy będzie to rzadsze podlewanie, czy rzadsze ……?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że o tym zdecydują

osoby zajmujące się zielenią. 

Radny Kornel Tomczak powiedział, że ta kwota jest dość znaczna, dlatego chciałby wiedzieć z

czego w tym wypadku gmina będzie musiała zrezygnować.

Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedziała,  że  to  już  osoby

merytoryczne,  będą  wiedziały  z  jakich  zadań  zrezygnować  (zakup  kwiatów,  drzew,  koszenie,

zakupu  paliwa,  ograniczenie  podlewania,  budowa  nowych  nawodnień),  będą  musiały  podjąć

decyzje, takie które nie „uszczuplą” i nie spowodują zniknięcia realizacji jakiejś czynności.

Radny Kornel Tomczak zapytał, czy mógłby poprosić o przygotowanie zestawienia przed sesją,

czego dotyczyłyby te wydatki, jeśli chodzi o proponowaną zmianę?

Karol Nowak, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że nie jest możliwe

przygotowanie takiego zestawienia. 
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Radny Kornel  Tomczak  zapytał  o  wydatki  powiększone  o  kwotę  22  442,10 zł w dziale  900

rozdział 90013?

Jolanta Kościańska, skarbnik Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że energia elektryczna.

Radny Kornel  Tomczak  zapytał  o  wydatki  pomniejszone o kwotę  44 884,21 zł w dziale  900

rozdział 90015?   

Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedziała,  że  dotyczy  to

konserwacji oświetlenia zgodnie z zawartymi umowami. Środki, które pozostały w planie „znikają”

na minus.

Radny Kornel Tomczak  zapytał  o grupę wydatków pomniejszonych o kwotę 181 289,26 zł w

dziale 900 rozdział 90095?   

Jolanta Kościańska, skarbnik Miasta i Gminy Września  odpowiedziała, że kwota 150 tys. zł

zmienia klasyfikację budżetową, jest to wkład własny do programu „Pięknieje Wielkopolska Wieś”

i zostaje przesunięta do działu 921, pozostałe zmiany dotyczą zmian między zadaniami Sołectwo

Sokołowo i Gozdowo. 

Radny Kornel  Tomczak  zapytał,  czy to  dotyczy już  rozdziału  92109 domy i  ośrodki  kultury,

świetlice i kluby? 

Jolanta Kościańska, skarbnik Miasta i Gminy Września odpowiedziała, że tak.

Radny Kornel Tomczak zapytał o zadanie budżetowe powiększone o kwotę 450 tys. zł w dziale

926 rozdział 92601, czego to zadanie dotyczy?

Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedziała,  że  jest  to  budowa

boiska  wraz  z  infrastrukturą  towarzyszącą  w  Bierzglinku.  Powiedziała,  że  kwota  264  tys.  zł

pochodzi z dofinansowania w ramach PROF, które otrzymała gmina, natomiast 450 tys. zł, jest to

tylko zmiana klasyfikacji, czyli środki własne do tego zadania. Natomiast wydatki bieżące dotyczą

zwiększenia  środków  dla  Wrzesińskich  Obiektów  Sportu  i  Rekreacji  związanych  z  energią

elektryczną.   

38



Radny Kornel Tomczak zapytał, jaka infrastruktura rekreacyjna miałaby powstać dokładnie w tym

zadaniu?

Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedziała,  że  boisko  w

Bierzglinku. 

Radny Kornel Tomczak zapytał, czy jest to boisko piłkarskie, czy boisko wielofunkcyjne?

Artur  Mokracki,  zastępca  Burmistrza  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedział,  że  boisko

będzie wykonane ze sztucznej trawy, czyli będzie przeznaczone do piłki nożnej. Powiedział, że w

centrum  Bierzglinka  nie  ma  takiego  boiska,  jest  przy  Dębinie  ok.  2  km  od  centrum.  Boisko

powstaje  przy  dawnej  szkole  i  ma  służyć  młodzieży.  Jest  tam  tworzony  teren,  gdzie  będzie

przybywało tej infrastruktury rekreacyjnej. Teren jest już ogrodzony.

Radny Kornel Tomczak  zapytał  w jaki sposób ten obiekt będzie udostępniony, czy on będzie

dostępny bez ograniczeń, czy będą obowiązywały zapisy? 

Artur  Mokracki,  zastępca  Burmistrza  Miasta  i  Gminy  Września  odpowiedział,  że będzie

ogólnodostępny.       

Radny Kornel Tomczak zapytał, czy będzie dostępny bez zapisów?

Artur Mokracki, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września odpowiedział, że bez zapisów.

Radny Maciej Baranowski powiedział, że w uzasadnieniu do uchwały, jest pięć kropeczek i jakby

było ich piętnaście z takim wyszczególnieniem, czego dotyczy zmiana paragrafu, to niepotrzebne

byłoby tak szczegółowe wyjaśnianie.    

Radny Bogumił Kwiatkowski  powiedział,  że jeśli  zostają ograniczane wydatki z utrzymaniem

zieleni, to jakiś plan, program tego ograniczenia powinien być. Zapytał o boisko w Bierzglinku, czy

będzie tam animator, czy będzie to obiekt zamknięty, czy będzie to ktoś nadzorował, czy będzie

otwarty  na  zasadzie  boiska  w  Gozdowie  oraz  czy  gmina  planuje  cokolwiek  z  takich  działań

związanych z „renowacją” ogrodzenia boiska w Sokołowie?
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Artur Mokracki, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  odpowiedział,  że boisko w

Bierzglinku,  będzie  działało  na  takiej  samej  zasadzie  jak  np.:  boisko  w  Obłaczkowie,  czyli

ogólnodostępne.  Powiedział,  że  w  kwocie  przekazanej  dla  WOSiR,  znajduje  się  również

regeneracja trawy przez okres letni na boisku w Sokołowie.

Radny Bogumił Kwiatkowski zapytał, co w kwestii ogrodzenia i zabezpieczenia boiska?

Artur Mokracki, zastępca Burmistrza Miasta i Gminy Września  odpowiedział, że na chwile

obecną gminie nie pozwalają środki finansowe. Powiedział, że jest w planie docelowo ogrodzić całe

boisko i wykonać piłkochwyty.       

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały  w  sprawie:  zmiany  uchwały  w  sprawie  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  Miasta  i

Gminy Września na lata 2023-2033.  

Komisja Komunalno – Finansowa w obecności 8 radnych, 7 głosami ”za”, 0 głosów „przeciw”,

1 głosem „wstrzymującym się”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany

uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września na lata 2023-2033.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, 6 głosami ”za”, 0 głosów „przeciw”, 1 głosem

„wstrzymującym się”, pozytywnie  zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany uchwały

w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września na lata 2023-2033.  

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie  zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany uchwały w sprawie Wieloletniej

Prognozy Finansowej Miasta i Gminy Września na lata 2023-2033. 

25)  Jolanta  Kościańska,  skarbnik  Miasta  i  Gminy  Września  omówiła  projekt  uchwały  w

sprawie: zmiany uchwały w sprawie uchwały budżetowej na rok 2023.  

Komisja  Edukacji  w obecności  5  radnych,  jednogłośnie,  pozytywnie  zaopiniowała  projekt

uchwały w sprawie: zmiany uchwały w sprawie uchwały budżetowej na rok 2023.  
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Komisja Komunalno – Finansowa w obecności 8 radnych, 7 głosami ”za”, 0 głosów „przeciw”,

1 głosem „wstrzymującym się”, pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany

uchwały w sprawie uchwały budżetowej na rok 2023.

Komisja Rozwoju Wsi w obecności 7 radnych, 6 głosami ”za”, 0 głosów „przeciw”, 1 głosem

„wstrzymującym się”, pozytywnie  zaopiniowała projekt uchwały w sprawie: zmiany uchwały

w sprawie uchwały budżetowej na rok 2023.

Komisja  Bezpieczeństwa  i  Polityki  Społecznej  w  obecności  6  radnych,  jednogłośnie,

pozytywnie   zaopiniowała projekt  uchwały w sprawie:  zmiany uchwały w sprawie  uchwały

budżetowej na rok 2023.

Pkt 4

Radny  Maciej  Baranowski powiedział,  że  po  wielokrotnych  spotkaniach  z  Panem

Wiceburmistrzem  dotyczących  chodnika  na  ul.  Paderewskiego,  chciałby  podziękować  za

przesunięcie środków na ten chodnik. Jest bardzo wdzięczny, ponieważ ruch jest tam naprawdę

natężony i  jeżeli  ten chodnik będzie zabezpieczony, to będzie szczęśliwy. Poinformował,  że na

wysokości  POLOmarket-u,  znajduje  się  „ślepy”  strażnik,  który  nieustannie  jest  taranowany,

przewracany i masakrowany, przez kierowców jadących z nadmierną prędkością. Powiedział, że w

części, gdzie znajduje się dosyć ostry uskok, jest ciężki do pokonania przez kierowców TIR-ów,

którzy się zapędzą i zamiast skręcić w ul. Platynową, to skręcają bezpośrednio w ul. Działkowców.

Może wydawać się to dziwne, ale takiemu kierowcy wydaje się, że przejedzie krótszą drogą, ale

niestety nadal będzie w tym samym miejscu, więc generalnie powinien skręcić w ul. Platynową i

jechać od tamtej strony. Powiedział, że „ślepy” strażnik w nocy nie jest oświetlony, sprawdził to i

żadna lampa na niego nie świeci. Zakomunikował, że jako samorządowiec, tego strażnika podnosił

trzy razy a raz go naprawił. Może trzeba by było zamontować strażnika bardzo oświetlonego albo

lampę, która będzie na niego świecić lub wyprofilować fragment chodnika, który bardzo opada,

żeby kierowcy na niego nie najeżdżali. Trzecia rzecz, jaką chciał przekazać, to ul. Podmiejska na

której w tym roku wydarzyły się już dwa wypadki a przez 10 lat było dziewięć. Zapytał, czy nie nie

ma możliwości po rozmowie z GDDKiA aby na tym odcinku, fragmencie wykonać coś na kształt

ronda, które jest przy wjeździe do autostrady. Powiedział, że kierowcy „pędzą” tam jakby „zerwali

się z łańcucha” i są zatrzymywani, ale niestety dopiero za wiaduktem, ponieważ tam stoi patrol a

nie przed wiaduktem. Więc, być może byłoby to jakieś rozwiązanie, żeby tam zbudować rondo,

ewentualnie  jakieś  spowalniacze  lub  makieta  radiowozu  odstraszyłaby  kierowców  jadących  z
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nadmierną  prędkością.  Ostatnią  rzeczą,  są  strzykawki,  które  używa  się  przy  zastrzykach  po

operacjach,  zbiegach.  Wyjaśnił,  że  w  Szpitalu  został  poinformowany,  że  nie  ma  tam  takiego

pojemnika na zużyte strzykawki i igły. Zapytał, czy są takie pojemniki na terenie Wrześni i gdzie

można oddać je legalnie, bez wyrzucania ich do zwykłych koszy? Jest to ważna rzecz, ponieważ w

aptekach przyjmują tylko przeterminowane leki.                    

     

Pkt 5

Wobec wyczerpania porządku obrad przewodniczący Komisji Edukacji, radny Bogdan Nowak,

o godz. 11: 33 zamknął wspólne posiedzenie komisji.

Protokół zawiera 42 ponumerowane strony. Wszystkie załączniki znajdują się do wglądu w biurze

Rady Miejskiej w Urzędzie Miasta i Gminy we Wrześni.

                                                                                            

                                                                                               Przewodniczący Komisji Edukacji
                    

/-/Bogdan Nowak

Przewodnicząca Komisji Komunalno-Finansowej

/-/Dorota Szykowna

Przewodniczący Komisji Rozwoju Wsi

/-/Mirosław Zgoliński

Przewodniczący Komisji Bezpieczeństwa i Polityki Społecznej

/-/Radosław Garbarek

Protokolant

/-/Anita Grabarek
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